



## DIE LAXÁ-BAUERN

HVELLUR / THE LAXÁ FARMERS



**Grímur Hákonarson**, schon 1995 mit dem Kurzfilm „Klósett-kultur“ bei den NFL vertreten, hat für weitere Kurzfilme, darunter „Wrestling“ (2007), zahlreiche internationale Auszeichnungen erhalten. Sein erster Spielfilm „Summerland“ kam 2010 in die isländischen Kinos. Zuletzt wurde sein Dokumentarfilm „Pure Heart“ 2012 beim Skjaldborg Film Festival als Bester Film ausgezeichnet. **Grímur Hákonarson** first participated at NFL with his short film “Klósettmenning” in 1995, he received several international awards for other short films, including “Wrestling” (2007). His first feature film “Summerland” was released in Icelandic cinemas in 2010. Most recently his documentary film “Pure Heart” was selected Best Film at the 2012 Skjaldborg Film Festival.

*In 1970 a bomb attack put an end to plans for the construction of a dam in Iceland. 40 years later the perpetrators lift their silence. As explosions tear up the rural silence on the evening of 25. August 1970 in north-eastern Iceland, it marks the climax of a conflict between local farmers and power plant operators preparing the construction of a 50 meter-high dam on the Laxá river. The flooding of large parts of the landscape would cause an ecological catastrophe and destroy countless lives. Because petitions and demonstrations are to no avail, the population resorts to violence ... 60 perpetrators were charged for their attack of an embankment. But only now are they prepared to break their silence. Augmented by historical documents, the film presents Laxá farmers and fishermen who stand unabated behind their radical act. “They were uncompromising,” says director Grímur Hákonarson, and: “They were successful.”*

1970 setzte in Island ein Sprengstoffanschlag allen Plänen für den Bau eines Staudamms ein Ende. 40 Jahre später brechen die Tatbeteiligten ihr Schweigen. Als am Abend des 25. August 1970 im Nordosten Islands Explosionen die ländliche Stille zerreißen, ist dies der Höhepunkt eines Konflikts zwischen ortsansässigen Bauern und Kraftwerksbetreibern, die den Bau eines 50 Meter hohen Staudamms am Laxá-Fluss vorbereiten. Die Überflutung großer Landschaftsteile wäre eine ökologische Katastrophe und sie würde zahlreiche Existenzen vernichten. Weil Eingaben und Demonstrationen nichts nützen, greift die Landbevölkerung zur Gewalt ... Für ihren Anschlag auf ein Wehr wurden damals 60 Tatbeteiligte angeklagt. Doch erst jetzt waren sie erstmals bereit, ihr Schweigen zu brechen. In dem mit historischen Dokumenten angereicherten Film bekennen sich die Fischer und Bauern am Laxá unvermindert radikal zu ihrer Tat. „Sie waren kompromisslos“, sagt Regisseur Grímur Hákonarson. Und: „Sie waren erfolgreich.“

Internationale Premiere

Do 31.10.

23:00h

Koki

Fr 1.11.

17:15h

CS6

Island 2013, 62 Min., Isländ. OF, engl. UT

R: Grímur Hákonarson B: Grímur Hákonarson K: Bergsteinn Björgúlfsson P: Hanna Björk Valsdóttir, Ground Control Productions F: Icelandic Film Centre